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Első előadóként Dr. Váradi László, a Magyar 
Akvakultúra Szövetség elnöke lépett a 
közönség elé. Előadásában a Magyar Halá-
szati Operatív Program (MAHOP) feladata-
it, a jövőbeli ütemezést és a szakmára váró 
kihívásokat mutatta be. Elmondta, hogy az 
agrár-szakigazgatás átszervezése miatt a ter-
vezés csúszást szenved el, de ez még együtt-
működéssel és párbeszéddel könnyen behoz-
ható. Hangsúlyozta annak a jelentőségét, 
hogy a tervezésben a szakmai ágazati érdek-
képviseletek felajánlják a segítségüket, és 
javasolta a Minisztérium jelenlévő kollégái-
nak ez irányban is az egyeztetések megkez-
dését. Kitért az ágazatot kiemelten érintő 
környezetgazdálkodási program jövőjére, és 
elmondta, hogy a korábban megszokott for-
májában ez a program nem fog támogatást 
kapni, át kell helyezni a súlypontot a halasta-
vak által nyújtott ökológiai szolgáltatások 
elemzésére és behatárolására. A feladat 
adott, és amennyiben az idei év közepéig a 
Nemzeti Akvakultúra-stratégia és a MAHOP 
anyagai elkészülnek, akkor reális esély 

mutatkozhat arra, hogy a program a jövő év 
közepén elindulhat.

A Ragadozó hal tenyésztési blokk kereté-
ben két előadásra került sor. Először Demeter 
Krisztián, a Dalmand Zrt. ágazatvezetője mu-
tatta be a vállalkozás tavaiban elért egynyaras 
harcsa nevelés eredményeit. Bemutatta a cég-
csoportot, az öntözés és a halászat kombiná-
cióját, majd azt a halászati beruházást, ami az 
infrastrukturális hátteret biztosította a terme-
lésnek. A halászati termelést a cégen belül 
össze kell egyeztetni a növénytermesztési 
ágazat öntözővízigényével, de így is megold-
ható a rendelkezésre álló fóliával borított te-
leltető tavak maximális kihasználtsága. Rávi-
lágított az egynyaras harcsa tenyésztés elő-
nyeire, és bemutatta az alkalmazott technoló-
giát (vízkormányzás, takarmányozás stb.). A 
termelési adatokat elemezte a vízhőmérsék-
let, takarmányozás és növekedés aspektusá-
ból, és a technológiából adódó eredményt 
ökonómiai számításokkal is alátámasztotta. A 
hét telelőt összesen 8420 m2 felülettel, tavi 
recirkulációs módon üzemeltetve 7500 kg 
egynyaras harcsát (8910 kg/ha) állítottak elő, 
melynek előállítási költsége 1095 Ft/kg volt 
tett ki. A technológia tovább finomítható, és 
megvannak azok a szegmensek, ahol a ter-
melést fokozni, míg a költségoldalt redukálni 
lehetséges.

Második előadóként a blokkban Sztanojev 
Boriszláv, a Szegedfish Kft. halászati agronó-
musa adta elő eredményeit a hallgatóságnak, 
melyek a keltetőházi tápos csuka- és harcsa-
nevelésről szóltak. Ecsetelte a halfajok gazda-
sági jelentőségét, ismertette a termelés célját 
és helyszíneit, valamint az alkalmazott tech-
nológiát. Kiemelte az alkalmazott technoló-
giák kritikus pontjait, és javaslatokat is adott 
azok megoldására. Eredményei között szere-
pelt, hogy a tavi előneveléshez képest kisebb 
méretig tudták nevelni a medencés csuka- és 

harcsaivadékot, viszont a megmaradás sokkal 
jobb és biztonságosabb volt a medencében. 
Ez utóbbi eredmény köszönhető annak, hogy 
egyes faktorok (hideg víz, erős szél, kevés ter-
mészetes takarmány) a kontrollált és védett 
körülmények között kiküszöbölhetőek, ami 
stabilabbá tette az előnevelés hatékonyságát. 
Önkritikusan beismerte, hogy vannak még 
javítandó problémák, de a kezdeti eredmé-
nyeik bizakodásra adnak okot.

A délutáni Növényevő hal tenyésztés 
blokk első előadójaként Dr. Steve D. Mims 
nyugalmazott professzor, a Kentucky Álla-
mi Egyetemről (Amerikai Egyesült Államok) 
lépett a pulpitusra és tartott beszámolót a 
lapátorrú tok tenyésztés észak-amerikai tör-
ténetéről és eredményeiről. Ez a halfaj 
planktonfogyasztó, és a hazai vizekben is 
lehet létjogosultsága, alternatívájaként a 
kínai növényevő (elsősorban busa) fajoknak. 
Ismertette az egyetem és az akvakultúrabázis 
hátterét, majd bemutatta a lapátorrú tok 
halfajt. A halfaj egyik kiemelkedő produk-
tuma a kaviár, ami 600 amerikai dollár ér-
éket képvisel kilogrammonként. A halat 
gyors növekedés, nagy méret, szálkaszegény 
hús jellemzi, ami frissen vagy füstölve is ki-
váló ételnek számít. Tájékoztatást adott a 
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szorosan együttműködik a Halgazdálkodá-
si Tanszékkel, mely pályázat célja a halszál-
lítmányozás és logisztika fejlesztése. A vál-
lalkozás állandó támogatója a Tudományos 
Diákköri Konferenciának, és az elmúlt 
években több „halas” hallgató számára biz-
tosított gyakorlati képzési lehetőséget.

A kitüntetést díszoklevél és egy egyedi, 
halászati motívumot tartalmazó kerámia 
alkotta, valamint a nevezett kollégák neve 
felkerült a tanszék épületében felállított fa-
ragott domborműre, melyen a következő 
felirat található: „Emlékül elődeinknek és 
nagyjainknak, akik a gödöllői halászati ok-
tatás és kutatás hírnevét öregbítették.”

A tanszék ezúton is jó egészséget kíván 
a kitüntetett kollégának, és kívánunk szá-
mára még sok-sok gödöllői hallgató okítá-
sával eltöltött aktív, szakmai sikerekben 
gazdag évet!

Halász-horgász szakember találkozó
Február 5-6-án rendezték meg a Szent István Egyetem MKK-AKI Halgaz-
dálkodási Tanszékének szervezésében az V. Gödöllői Halászati-Horgá szati 
Szakember Találkozót. Hagyományoknak megfelelően nagy érdeklődés kísérte 
a rendezvényt, melyet megnyitójában Dr. Urbányi Béla tanszékvezető, egyetemi 
tanár, a rendezvény főszervezője is kiemelt. A szakember találkozó manapság 
a magyar halászat és horgászat egyik népszerű eseményévé vált, amit a 129 
regisztrált résztvevő is alátámaszt. A tanszékvezető hangsúlyozta, hogy mindig 
kis félsz munkálkodik benne, hogy milyen sikerességgel tudják megrendezni a 
találkozót, de a résztvevők évről évre emelkedő száma azt bizonyítja, hogy az 
előadások és előadók felkeltik a szakma érdeklődését, olyan témák kerülnek 
kiválasztásra, mely a gyakorlati szakemberek és a tudományos kutatók számá-
ra egyaránt használható ismereteket adnak.



halfaj indukált szaporításáról, az alkalma-
zott hormonról (LHRHa), az ikrakezelésről 
és a keltetésről. Bemutatta azt a speciális el-
járást, amelynek segítségével az egyedek le-
ölése nélkül lehet ikrát nyerni az anyaállo-
mányból. Az ivadéknevelés nehézségeit is 
taglalta, kiemelve, hogy a fiatal egyedek 
könnyű prédái a ragadozó madaraknak, így 
a tavakat hálóval szükséges lefedni; továbbá 
a kezdeti takarmányozás fontosságát is 
hangsúlyozta, ami a jó kondíciónak és a túl-
élési arány növelésének alapja. Az előadása 
végén bemutatta az egyetem által koordinált 
10 éves program eredményeit, azt a sziszte-
matikus munkát, melynek hatékonysága 
megkérdőjelezhetetlen, és melynek segítsé-
gével a halfaj teret nyert a víztározókban és 
nagyobb tavakban.

A blokk második prezentációja Dr. William 
L. Shelton professzor nevéhez fűződik, aki ko-
rábban az Oklahomai Állami Egyetem pro-
fesszora volt, és jelenleg a Dél-Csehországi 
Egyetem professzori státuszban dolgozó 
munkatársa. Előadásában a kontrollált ivar-
befolyásolás módszeréről tartott tájékozta-
tást, modellállata az amur volt. A munka hát-
terének ismertetésével kezdte a beszámolót, 
elmondva, hogy az amurt a makrovegetáció 
kordában tartása végett telepítették be a ter-
mészetes vizekbe, de előtte kidolgoztak egy 
olyan technikát, melynek segítségével ipari 
mennyiségben tudtak triploid (3n) kromo-
szómaszámú egyedeket előállítani. Ezek ki-
emelkedő előnye volt az a tulajdonság, misze-
rint az egyedek sterilek, azaz szaporodásra 
nem képesek. A munka kulisszatitkai mögé is 
betekintést adott, elmesélve azt a több évtize-
des kutatómunkát, melynek eredményekép-
pen csak és kizárólag kontrollált genetikai ál-
lományú egyedek kerülhettek telepítésre. A 
módszer a modern biotechnológia kezdeti 
időszakában került kifejlesztésre, és ennek a 
hatékonyságát a ginogenezis alkalmazásával 
növelték. A technológia kritikus pontja az 
utódállományok (ivadékok) visszaellenőrzése, 
ami az alapja volt az állami engedély meg-
szerzésének, és enélkül amurt nem lehetett 
telepíteni egyetlen államban sem.

A következő előadás a halkereskedelembe 
vezette be a résztvevőket, Dr. Veszelovszky 
Ágnes, a Hungarofish Kft. ügyvezetője tartott 
helyzetértékelést a pillanatnyi állapotokról. 
Kiemelte, hogy a magyar pontynak komoly 
vetélytársa a cseh és lengyel ponty, de a közel-
jövőben számolni kell a horvát konkurencia 
erősödésével is. Kitért az elmúlt időben divat-
tá vált halfajok (pikkelyes ponty, amur, pety-
tyes busa és kárász) kereskedelmi lehetősége-
ire is. Lehetőségként vázolta fel, hogy az EU-
ban szabad munkavállaló-áramlás speciális 
helyzeteket teremt, mivel a munkavállalók 
magukkal viszik táplálkozási szokásaikat, és 
így fordulhat elő az a jelenség, hogy Rómá-
ban hetente 5 tonna élő édesvízi hal talál gaz-
dára. A jövő kihívásainál említést tett a válto-
zó fogyasztói szokásokról, valamint a halter-
melés intenzi fi kálásában rejlő lehetőségek-
ről.

Az első nap zárásaként Törökné Dr. Kozma 
Andrea, a Knot Kft. szakértője tartott gyakor-
lati bemutatót egy speciális, a halastavak és 
horgászvizek mikroszkopikus vízi szer ve-
zeteinek folyamatos és szakaszos monitoro-
zására és mintavételezésére alkalmas beren-
dezésről. A berendezés a WaterScope fantá-
zia nevet kapta. Összehasonlítva a jelenleg 
elérhető fénymikroszkópok adta lehetősé-
gekkel, nagyságrendekkel jobb és előnyösebb 
tulajdonságok jellemzik a berendezést: auto-
matikus működés, nagy mintaszám, gyors 
analízis, objektív pontosság, automatikus 
adatarchiválás. Bemutatta a berendezés mű-
ködési elvét, majd kitért a műszer adta to-
vábbi felhasználási előnyökre és potenciális 
alkalmazási területekre. A felismerhető szer-
vezetek ismertetése során kitért ezen szerve-
zetek méretbeli, alakbeli sajátosságaira, me-
lyek alapvetően meghatározzák a berendezés 
felhasználási lehetőségeit és területeit. A 
Hortobágyi Halgazdaság Zrt. tavaiban vég-
zett vizsgálatokkal támasztotta alá a berende-
zés „halas vizekben” történő alkalmazhatósá-
gát, és az előadása végén képekkel illusztrál-
ta a különböző azonosított szervezeteket. 

A második nap a feldolgozás és szabályo-
zás kérdésköre köré szerveződött, az első 
előadó Dr. Szathmári László, a Nyugat-Ma-
gyarországi Egyetem egyetemi docense volt, 
aki a halastavi és intenzív rendszerekben ne-
velt halfajok zsírsavtartalmának és szerkeze-
tének vizsgálati eredményeiről számolt be. 
Információkat kaptunk a halfogyasztásunk-
ról, az egyes halfajok omega-3-zsírsav-
tartalmának alakulásáról, a tartósítás és 
mélyhűtött tárolás praktikáiról. Kísérleti 
úton szerzett tapasztalati eredményekből be-
bizonyosodott, hogy a busából készült ter-
mékek zsírsavösszetétele kiváló, a termékek 
minőségét a feldolgozás csak javíthatja, vala-
mint a szezonális hatások elemzése során ki-
derült, ha kis mértékben is, de található el-
térés a tavaszi, nyári és őszi busa termékek 
3/6 arányában. Megvizsgálták a busa ter-
mékek fogyaszthatósági idejét is, és arra a 
megállapításra jutottak, hogy a busakolbász 
és a füstölt busafilé akár 10 napos tárolást 
követően is megőrzi élvezeti értékét. Hason-
ló vizsgálatokat folytattak le afrikai harcsa és 
tokhibrid állományokon is, és ezen analízi-
sek eredményei is bemutatásra kerültek.

Másodiknak Havranek Mihály, a Balatoni 
Halgazdálkodási Nonprofit Zrt. vagyonvé-
delmi és halőrzési vezetője tartotta meg tá-
jékoztatóját a halászati őrzésről és a törvényi 
szabályozásokat követő új lehetőségekről. 
Átfogó elemzést kaptunk a halászati törvé-
nyek változásának hatásairól, a jogszabályi 
környezet jelentősebb változásairól. Kiemelt 
jelentőségűnek tekinthető, hogy az orvhalá-
szat 2013. július 1-jétől a Btk. hatálya alá ke-
rült, bűncselekménynek minősül. Betekin-
tést nyertünk a Balaton és Kis-Balaton őrzé-
sébe, az őrzéssel kapcsolatos adatok gyűjté-
sébe és elemzésébe, és analizálva az eddig 
elért eredményeket 9 pontban a továbbfej-
lesztési tervek és lehetőségek is ismertetésre 
kerültek.

Králik Helga, a HOP IH marketingrefe-
rense a Kapj rá! – közösségi halmarketing-
program felépítésével és az eddigi eredmé-
nyekkel ismertette meg a hallgatóságot. A 
halmarketing kampányt komoly előkészítés 
előzte meg: piackutatások elemzése, korábbi 
marketingtervek tanulmányozása, a kam-
pány céljainak meghatározása és az ágazat 
szereplőivel lebonyolított megbeszélések. 
Ezek eredményeképpen azonosították a hal-
fogyasztási problémákat, és ezek alapján el-
sődleges és másodlagos célkitűzéseket fogal-
maztak meg. Központi figyelmet kapott a 
kampányban a fiatal korcsoport (18-35 év), 
mely a könnyed és fiatalos arculati elemeket 
tartalmazó kampányt egyértelműen pozití-
van értékelte. Szlogent alkottak, logót kreál-
tak, és egy weboldalt is létrehoztak. Emellett 
a PR-aktivitást is erősítették: 6 kiadott közle-
mény, 160 megjelenés és azon tény, hogy 
egyre többször lehet a halról és a haltermé-
kekről hallani, mind-mind ezt az aktivitást 
szolgálták. Az előadás végén a rövidtávú ter-
veket is felvázolta az előadó: médiavásárlás, 
reklámspot, mini programok és filmpro-
dukciók képezik ezen célkitűzések alapját.

A nap utolsó előadójaként Boltizár Ottó, a 
SZIE Halgazdálkodási Tanszék tanszéki 
mérnöke a gyakorlatot élénken foglalkozta-
tó Copepoda-szelekció alternatív módszere-
iről tartott prezentációt. Bevezetőjében 
megismertük a planktonszelekció fontossá-
gát, a jelentősebb zooplankton szervezete-
ket, valamint a Copepoda-predáció halakra 
gyakorolt hatásait. Az anyag és módszer 
részben megismertük a kutatás technológi-
áját, az adat fel vételezés körülményeit, vala-
mint a tesztelt hatóanyagokat és készítmé-
nyeket. A félüzemi és laboratóriumi kísérle-
tek során megállapításra került, hogy a vizs-
gált készítmények közül több is biztató 
eredményeket adott, és így van esély arra, 
hogy a korábban betiltott vegyszerek helyet-
tesítése megoldódjon.

A zárszóban Dr. Bokor Zoltán, a SZIE Hal-
gazdálkodási Tanszékének tudományos 
munkatársa összefoglalta a két nap esemé-
nyeit, megköszönte a vendégek aktív részvé-
telét, és reményének adott hangot, hogy jö-
vőre ismét legalább az idei rendezvényhez 
hasonló részvétellel és érdeklődéssel tudjuk 
megszervezni a találkozót.

Dr. Urbányi Béla
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